

中国集邮百科全书

PHILATELIC ENCYCLOPEDIA OF CHINA

人民邮电出版社

中国集邮百科全书

Philatelic Encyclopedia of China

人民邮电出版社

The People's Posts and Telecommunications

Publishing House

中国集邮百科全书

◆ 人民邮电出版社出版发行 北京市崇文区夕照寺街 14 号
人民邮电出版社激光照排室排版
利丰雅高印刷(深圳)有限公司印刷
新华书店总店北京发行所经销

◆ 开本:787×1092 1/16
印张:43 插页:8
字数:1 424 千字 1996 年 2 月第 1 版
印数:12 001—15 000 册 1998 年 12 月深圳第 2 次印刷

ISBN7-115-05995-0/G · 372

定价:185.00 元

《中国集邮百科全书》编辑委员会

名誉顾问：薄一波 吴基传

主任：刘平源

副主任：牛田佳 盛名环 黄宪明 史维林 张志和

委员：(以下按姓氏笔画为序)

王云鹏	王华才	王观谔	王樵裕	牛田佳	史维林
朱祖威	刘广实	刘平源	刘慕曾	李树岭	李鸿远
吴凤岗	吴廷琦	宋兴民	汤效文	张关基	张志和
陈芳烈	武 微	金常政	赵人龙	赵保华	郭润康
盛名环	黄连茂	黄宪明	常增书	梁鸿贵	游乃器
谭小为	潘尚总				

主 编：盛名环 黄宪明

分支主编：

邮驿·邮政	刘广实	刘广生
集 邮 史	吴廷琦	赵文义
邮 票	宋兴民	吴凤岗
世界邮票	朱祖威	林衡夫
中国邮票	邵 林	朱国华
邮政用品	王泰来	关家麒
实寄邮品	赵人龙	白而强
邮政戳记	游乃器	许庆发
	张芝繇	

集邮人物	张林侠	杨耀增
集邮组织	常增书	
集邮活动	李鸿远	李世琦
集邮展览	梁鸿贵	唐无忌
集邮研究	林 轩	严亿北
集邮文献	郭润康	陈 京
邮票市场	刘佳维	刘格文

Philatelic Encyclopedia of China

Compiling Committee

Honorary Presidents: Bo Yibo, Wu Jichuan

Director: Liu Pingyuan

Vice Directors: Niu Tianjia, Sheng Minghuan, Huang Xianming, Shi Weilin, Zhang Zhihe

Members (In Order of Stroke Numbers of Surname Characters): Wang Yunpeng, Wang Huacai, Wang Guanchang, Wang Qiaoyu, Niu Tianjia, Shi Weilin, Zhu Zuwei, Liu Guangshi, Liu Pingyuan, Liu Muzeng, Du Fusheng, Li Shuling, Li Hongyuan, Wu Fenggang, Wu Tingqi, Song Xingmin, Tang Xiaowen, Zhang Guanji, Zhang Zhihe, Chen Fanglie, Wu Wei, Jin Changzhen, Zhao Renlong, Zhao Baohua, Guo Runkang, Sheng Minghuan, Huang Lianmao, Huang Xianming, Chang Zengshu, Liang Honggui, You Naiqi, Pan Shangzong

Chief Compilers: Sheng Minghuan, Huang Xianming

Chief Compilers of Branches:

Post Stage and Post: Liu Guangshi, Liu Guangsheng

Philatelic History: Wu Tingqi, Zhao Wenyi

Postage Stamp: Song Xingmin, Wu Fenggang

World Postage Stamp: Zhu Zuwei, Lin Hengfu

China Postage Stamp: Shao Lin, Zhu Guohua

Postal Stationery: Wang Tailai, Guan Jiaqi

Mailed Philatelic Item: Zhao Renlong, Bai Erqiang

Postal Marking: You Naiqi, Xu Qingfa, Zhang Zhiyao

Philatelic Personage: Zhang Linxia, Yang Yaozeng

Philatelic Organization: Chang Zengshu

Philatelic Exhibition: Liang Honggui, Tang Wuji

Philatelic Activity: Li Hongyuan, Li Shiqi

Philatelic Research: Lin Xuan, Yan Yibei

Philatelic Literature: Guo Runkang, Chen Jing

Stamp Market: Liu Jiawei, Liu Gewen

主要编辑、出版人员

总 编 纂：牛田佳

副总编纂：刘慕曾 陈芳烈

执行主编：武 微

编审人员：李树岭 贾玉明 王泰来(特约)

张林侠(特约) 邵 林(特约)

赵人龙(特约)

特约审稿：张莘农 唐松波 许庆发 章燕翼

高丕武 高坦第 叶芳骥 陈瑞霞

责任编辑：黄建霖

分支编辑：杜占明 项立刚 周雁飞 李冬梅

周 棻 乔采芬

英文翻译：王安军 聂 政

索引编辑：徐希上 须春美

装帧设计：王 焱

版式设计：吴 波

Principle Editors

Chief Editor: Niu Tianjia

Vice Chief Editors: Liu Muzeng, Chen Fanglie

Excutive Chief Editor: Wu Wei

Senior Editors: Li Shuling, Jia Yuming, Wang Tailai (Guest), Zhang Linxia
(Guest), Shao Lin (Guest), Zhao Renlong (Guest)

Guest Copy Editors: Zhang Xinnong, Tang Songbo, Xu Qingfa, Zhang Yanyi, Gao
Piwu, Gao Tandi, Ye Fangji, Chen Ruixia

Responsible Editor: Huang Jianlin

Editors of Branches: Du Zhanming, Xiang Ligang, Zhou Yanfei, Li Dongmei,
Zhou Fen, Qiao Caifen

Translators of English: Wang Anjun, Nie Zheng

Editors of Index: Xu Xishang, Xu Chunmei

Graphic Designer: Wang Yan

format Designer: Wu Bo

出版说明

中国历来有“盛世修书”的好传统。从魏文帝下令编写的《皇览》以来,1800年间,大型丛书、类书不断出现。康熙年间编辑,雍正年间出版的《古今图书集成》,堪称古代图书一绝。乾隆年间编纂的《四库全书》是古代规模最大的丛书。同一时期出版的《法国百科全书》为大型工具书的编纂树立了新的里程碑。

百科全书是工具书之王,被誉为“没有围墙的大学”。编纂出版百科全书,是一个国家发展水平的重要标志。世界上一些发达国家,大都较早地编纂和出版了百科全书。每次较有权威的百科全书出版后,对本国甚至别国都产生了巨大的影响。

十一届三中全会之后,中国终于有了自己的第一部百科全书——《中国大百科全书》。继这部综合性百科全书的出版,又有不少专业性百科全书先后问世。专业性百科全书不仅注重知识性,而且特别强调实用性,因而深受人们的重视和欢迎。编纂出版专业性百科全书已成为当今世界一大趋向。

20世纪80年代以来,中国集邮事业蓬勃发展,仅集邮爱好者就有1500万之多。作为中国唯一一家出版集邮书刊的专业出版社,为了适应中国和世界集邮事业发展的需要,为了提高广大集邮爱好者的集邮水平,尤其是各级邮政工作者、集邮工作者的业务水平,决定编纂出版一部全新的高品位的集邮工具书——《中国集邮百科全书》。

实践中,我们愈发深刻地认识到编纂《中国集邮百科全书》是一项非常复杂的系统工作,出版社组织专家对编辑出版《中国集邮百科全书》的指导思想、意义、特点、框架、编者人选、编写进度等一系列问题进行了反复充分的酝酿和广泛深入的讨论,从框架的设计到条目的编写,从文字的编辑到书稿的审定,做了大量的组织和协调工作。从1994年4月开始构筑框架,到今年2月付梓出版,历时近两年。我们除在北京召开《中国集邮百科全书》全国研讨会外,又先后在天津、杭州、成都、广州、哈尔滨召开华北、华东、中南、西南西北、东北等协作片的研讨会,仅框架就十易其稿。

《中国集邮百科全书》的框架以集邮为中心,共设立了15个分支。“邮驿·邮政”分支谈及集邮的源起;“集邮史”分支从纵向描述集邮从产生到壮大的发展轨迹;“邮票”、“世界邮票”、“中国邮票”、“邮政用品”、“实寄邮品”、“邮政戳记”几个分支反映集邮的客体;“集邮人物”、“集邮组织”分支反映集邮的主体;“集邮活动”、“集邮展览”、“集邮研究”几个分支表现集邮者与集邮对象的相互关系和作用;“集邮文献”和“集邮展览”中的展品是集邮的成果,“邮票市场”是邮品流通渠道。这一框架既保持了全书结构的均衡,又避免了条目间的交叉重复,并且实现了知识的系统化。

《中国集邮百科全书》的编纂过程,实质上是对中国集邮事业进行科学、系统地总结和提高自己的过程。归纳起来,全书具有以下几个特点:

1. 全:对集邮领域中的知识覆盖面大,没有重大遗漏;2. 精:选材精良,着重介绍集邮基本概念、基本知识,每句话都提供信息;3. 新:反映了中国改革开放后集邮的新形势,吸收了有关集邮的最新资料和相对稳定的研究成果,既有中国特色又注意和国际接轨,真正体现了20世纪90年代的集邮水平;4. 准:论点、论据准确,具有一定的科学性和权威性;5. 便:把集邮知识分成大小条目,按系统归类,便于读者快速查阅。

来自海内外的100多位专家、学者参加了全书的编纂工作。他们之中有中华全国集邮联合会的副会长、常务理事,国际邮展评审员和国家级邮展评审员、征集员以及集邮界的老前辈和后起之秀。其中相当部分人拥有教授、编审、研究员、高级经济师和高级工程师的职称。

《中国集邮百科全书》的编纂工作还得到邮电部、邮电部相关局司、中华全国集邮联合会、中国集邮总公司、上海市邮电管理局、天津市邮电管理局、广东省邮电管理局、黑龙江省邮电管理局、浙江省邮电管理局、江苏省邮电管理局、镇江市邮电局等兄弟单位的鼎力支持。对于上述单位和个人,我们在此谨表示诚挚的感谢。囿于篇幅,我们将另行出版《中国集邮百科全书》附录卷。由于缺乏编纂百科全书的经验,书中难免存在不足之处,衷心希望广大读者提出批评和建议,以便再版时改进。

1996年2月

Publisher's Note

China has her tradition to compile books in flourishing ages since ancient times. From *Huanglan* (Imperial Reading) compiled according to the instructions from Emperor Wendi of the Wei Dynasty, large scale series books and reference books emerged constantly in the past 1,800 years. Compiled in the reign of Kangxi and published in the reign of Rongzheng, *Gujin Tushu Jicheng* (A Collection of Ancient and Contemporary Books) is really a unique one among the ancient books. *Siku Quanshu* (A Complete Library in the Four Branches of Literature) compiled in the reign of Qianlong is the largest series among Chinese classics. The French *Encyclopedia* published in the same period stands out as a new milepost in compiling large scale reference books.

The encyclopedia is the king of reference books and is praised as a wall-less university. The compilation and publication of an encyclopedia mark the level of development of a country. Most developed countries in the world compiled their encyclopedias in the early days. The publication of each authentic encyclopedia always exercise a great influence over the country and even other countries.

After the 3rd Plenary Session of the 11th Central Committee of the Communist Party of China, China finally has her own encyclopedia, the *Encyclopedia Sinica*. After the publication of the comprehensive encyclopedia, specialized encyclopedias were published by some ministries and state commissions. These specialized encyclopedias not only attach great importance to informativeness, but also lay stress on practical applicability, so that they are very popular among readers. The compilation of specialized encyclopedias has become a major trend at the present time.

Since the 1980s, China philately has developed rapidly, and the number of stamp lovers in China has grown to 15 million. As the only

specialized publisher of philatelic books in China, we decided to compile and publish an authentic philatelic reference book, the *Philatelic Encyclopedia of China* in order to meet the need of development of China philately and the world philately, and to raise the stamp collecting level of collectors and the business level of postal and philatelic workers.

In compiling the *Philatelic Encyclopedia of China*, we recognized more deeply that the compilation of the book is a complicated and systematic work. The publishing house organized experts to ferment and discuss fully the guiding ideology, significance, characteristics, framework, selections of writers, writing schedules, and other questions in compiling and publishing the encyclopedia as well as done a great deal to organize and coordinate the framework design, article writing, and editing.

In the past 2 years from working on the framework in Apr. 1994 to the printing of the encyclopedia in Apr. 1996, we held the national symposium on the *Philatelic Encyclopedia of China* in Beijing and forums of North, East, Central and South, Southwest, Northwest, and Northeast China cooperative areas in Tianjin, Hangzhou, Chengdu, Guangzhou, and Harbin. The framework of the book was changed 10 times.

Concentrating on philately, the *Philatelic Encyclopedia of China* falls into 15 parts. The part of *Post Stage* and *Post* mirrors the origin of philately. *Philatelic History* describes the developing trial of philately from its emergence to the present hobby. *Postage Stamp*, *World Postage Stamp*, *China Postage Stamp*, *Postal Stationery*, *Mailed Philatelic Item*, and *Postal Marking* reflect the object of stamp collecting; while *Philatelic Personage* and *Philatelic Organization* the subject of stamp collecting. *Philatelic Activity*, *Philatelic Exhibition*, and *Philatelic Research* narrate the interrelation between stamp collectors and collecting objects. *Philatelic Literature* and *Philatelic Exhibition* mean the results of stamp collecting; while *Stamp Market* indicates philatelic item circulation. The framework not only keeps the balance

of the structure and avoids reduplication of articles, but also pockets all knowledge of philatelic field and realizes the systematization of the knowledge.

The compilation of the *Philatelic Encyclopedia of China* is a course to summarize China philately scientifically and systematically in nature. The characteristics of the book are as follows:

1. Comprehensiveness. Covering every scope of philatelic knowledge. **2. Refinement of material.** Stressing elementary concept and knowledge of philately and presenting information in each sentence. **3. New.** Mirroring the latest situation after China's economic reform and opening to the outside world drive, absorbing the latest data and findings in researches, showing fully the national characteristics and also paying attention to those international and giving expression to the philatelic level of 1990s. **4. Authenticity.** Giving scientific and authentic arguments. **5. Convenience.** Bringing more convenience to readers to consult each terms classified systematically.

Participating in the compilation of the encyclopedia were more than a hundred experts and scholars, including the vice presidents, managing directors, and directors of the All-China Philatelic Federation; international and national exhibit judges and commissioners as well as veteran and promising young philatelists. Most of them hold senior professional titles, such as professor, senior editor, and research fellow, or those of the same level.

The compiling work of the encyclopedia was energetically supported by many units, such as the Ministry of Posts and Telecommunications; related departments of the Ministry of Posts and Telecommunications; All-China Philatelic Federation; China National Philatelic Corporation; posts and telecommunications administrations of Shanghai, Tianjin, Guangdong, Heilongjiang, Zhejiang and Jiangsu; as well as the Zhenjiang Posts and Telecommunications Office and other units. Taking this opportunity, we extend our sincere thanks to the above mentioned units. As the page limit, we will publish an additional volume for the appendices of the *Philatelic Encyclopedia of China*. The

book must leave much to be desired due to the limited experience in compiling the encyclopedia. Comments and corrections from readers are welcome in order to improve our second edition.

April 1996

总目

出版说明	1
条目分类目录	1
集邮	1
正文	6
条目英文索引	599
内容索引(以汉字笔画为序)	614
内容索引(以汉语拼音为序)	632

条目分类目录

邮驿·邮政

[邮驿·邮政]

邮驿	6
世界邮驿	6
中国邮驿	7
烽燧	9
邮驿机构	10
邮符	10
驿律	11
邮驿程限	11
邮书传递	12
邮书封发	12
邮驿网路	13
太平天国通信	13
民信局	14
侨批局	15
文报局	17
邮政	18
[世界邮政]	
欧洲早期邮政	18
世界近代邮政	20
万国邮政联盟	21
亚洲太平洋邮政联盟	22
中国邮政	22
中国海关邮政	23
大清邮政	23
商埠邮政	24
中华邮政	25
解放区邮政	26
国共通邮	27
特殊通邮	27
中华人民共和国邮政	28
海峡两岸通邮	28
邮政通信网	29
邮政业务	29
邮件类别	30

邮件寄递	31
通信时限	33
邮政通信质量	34
邮政编码	34
邮政法规	34
邮政标志	36
邮旗	36
邮徽	36
[邮政资费]	
国际邮政资费	37
国内邮政资费	37
港澳地区和台湾省邮政资费	38
总付邮资	38
免资邮件	39
邮资凭证	39
邮资签条	40
邮资机签条	41
快件邮资签条	41
纸包挂号邮资标签	41
[邮政人物]	
比绍普	42
罗兰·希尔	42
斯特凡	42
赫德	43
德璀琳	43
葛显礼	43
帛黎	44
铁士兰	44
李鸿章	44
李圭	45
刘书蕃	45

集邮史

集邮史	46
世界集邮史	46
中国集邮史	48

邮票

邮票	50
邮票种类	50
普通邮票	53
纪念邮票	54
特种邮票	55
附捐邮票	56
捐税邮票	57
地方邮票	58
航空邮票	58
欠资邮票	59
军用邮票	60
包裹邮票	60
公事邮票	61
挂号邮票	61
快信邮票	62
印刷品邮票	62
发光邮票	62

[邮票发行]

邮票发行机构	63
邮票发行政策	63
邮票计量单位	64
邮票面值	65
邮票铭记	66
邮票规格	67
邮票形状	68
组合邮票	69
小型张	71
小版张	72
小本票	73
小全张	74
邮票边纸	75
邮票背面	77

[邮票选题]

异国同主题邮票	79
邮票设计	80
邮票设计图稿	81
邮票图案	81
邮票印制	82

邮票材质	83
邮票水印	85
邮票暗记	86
邮票生产	88
凸版邮票	89
平版邮票	90
凹版邮票	91
混合版邮票	93
立体邮票	93
电子邮票	94
压印邮票	94
邮票刷色	95
邮票齿孔	96
邮票背胶	97
邮票印样	98
样票	98
邮票印刷厂	98
错变体票	99
邮票改制品	101
防盗加盖邮票	102
剖用邮票	102
针孔邮票	103
预销邮票	103

世界邮票

[世界邮票]

[亚洲邮票]

阿富汗邮票	104
阿拉伯联合酋长国邮票	104
阿布扎比邮票	105
阿治曼邮票	105
迪拜邮票	105
富查伊拉邮票	105
哈伊马角邮票	105
沙迦和属地邮票	105
乌姆盖万邮票	105
阿曼邮票	105
阿塞拜疆邮票	106
巴基斯坦邮票	106
巴哈瓦尔普尔邮票	107

拉斯贝拉邮票	107
巴勒斯坦国邮票	107
巴勒斯坦邮票	108
巴林邮票	108
不丹邮票	108
朝鲜邮票	109
东帝汶邮票	110
菲律宾邮票	110
格鲁吉亚邮票	111
哈萨克斯坦邮票	112
韩国邮票	112
吉尔吉斯斯坦邮票	113
柬埔寨邮票	113
卡塔尔邮票	114
科威特邮票	114
老挝邮票	115
黎巴嫩邮票	116
马尔代夫邮票	116
马来西亚邮票	117
蒙古邮票	118
孟加拉国邮票	118
缅甸邮票	119
尼泊尔邮票	119
日本邮票	120
琉球群岛邮票	121
日本地方邮票	121
塞浦路斯邮票	121
北塞浦路斯邮票	122
沙特阿拉伯邮票	122
斯里兰卡邮票	123
塔吉克斯坦邮票	124
泰国邮票	124
曼谷邮票	125
北马四州限用邮票	125
土耳其邮票	126
利凡特邮票	126
土库曼斯坦邮票	127
文莱邮票	127
乌兹别克斯坦邮票	128
新加坡邮票	128

叙利亚邮票	129
亚美尼亚邮票	130
也门共和国邮票	130
伊拉克邮票	131
伊朗邮票	132
以色列邮票	133
印度邮票	133
法属印度邮票	134
葡属印度邮票	135
印度地方土邦邮票	135
印度尼西亚邮票	136
廖内地方邮票	136
西伊里安邮票	137
印度支那邮票	137
约旦邮票	137
越南邮票	138
[欧洲邮票]	
阿尔巴尼亚邮票	139
爱尔兰邮票	140
爱沙尼亚邮票	140
安道尔邮票	141
奥地利邮票	142
白俄罗斯邮票	142
保加利亚邮票	143
比利时邮票	144
冰岛邮票	144
波兰邮票	145
格但斯克邮票	146
波斯尼亚和黑塞哥维那邮票	146
丹麦邮票	146
德国邮票	147
俄罗斯联邦邮票	149
法国邮票	150
法罗群岛邮票	152
梵蒂冈邮票	152
芬兰邮票	153
阿兰邮票	153
荷兰邮票	154
捷克邮票	155
捷克斯洛伐克邮票	155